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EFFECT OF BIOFERTILIZER TYPES UNDER VARYING NITROGEN LEVELS ON VEGETATIVE GROWTH, HEADS YIELD AND QUALITY OF GLOBE ARTICHOKE (Cynara scolymus, L.)
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ABSTRACT

Two field experiments were carried out during the winter seasons of 2000/2001 and 2001/2002 at the Agricultural Experimental Station (at Abeis) Alexandria University, to investigate the response of globe artichoke plants cv. French, to the inoculation with Halex2 and Microbein biofertilizers under varying N levels (0, 45, 90 and 135 kg N fed-1). The results indicated that increasing N applied rate was accompanied with significant increases in plant height, number of off-shoots and leaves plant-1, and leaf dry matter content. Moreover, leaf’s mineral contents (N, P and K) were positively and significantly responded to N application. It was also noticed that yield characters (number and weight of heads plant-1) increased as a result of N application up to 90 kg N fed-1.Application of 135 kg N fed-1 improved most head quality characteristics (head’s weight, length, diameter, dry matter, TSS and K content). However, the differences between 90 and 135 kg N fed-1 were not found significant in terms of total carbohydrates of head and receptacle weight. Inoculation of globe artichoke stumps with the biofertilizer Halex2 or Microbein led to significant increases in vegetative growth characters, leaf’s mineral contents and yield potential (early and total heads yield). Head quality characteristics were greatly improved due to the biofertilizer treatments. Microbein appeared to be more effective than Halex2 in this respect. The application of 90 kg N fed-1, combined with Microbein biofertilizer, seemed to be the most efficient treatment combination, which gave a balanced vegetative growth, a higher early and total heads yield as well as a good quality. Moreover, this particular treatment combination was more beneficial in changing yield pattern distribution of globe artichoke heads compared to all other treatments.

biofertilizer application and the influence of their interaction on the production pattern of heads. Annals of Agric. Sc., Moshtohor, 36(2): 879-899.

الملخص العربي
تأثير نوع السماد الحيوي تحت مستويات مختلفة من النيتروجين 

على النمو الخضري ومحصول وجودة نورات الخرشوف
إبراهيم محمد غنيم

قسم الخضر – كلية الزراعة – جامعة الإسكندرية

أجريت دراسة حقلية لمدة عامين خلال الموسم الشتوي لعامي 2000/2001، 2001/2002 بالمزرعة التجريبية لكلية الزراعة – جامعة الإسكندرية بأبيس وذلك لدراسة مدى استجابة نباتات الخرشوف الصنف الفرنساوي للتلقيح بالأسمدة الحيوية هالكس2 وميكروبين تحت مستويات مختلفة من التسميد الأزوتي (صفر، 45، 90، 135 كجم نيتروجين للفدان). أوضحت النتائج أن زيادة معدل التسميد الأزوتي قد أدى إلى زيادة معنوية في ارتفاع النبات وعدد الفسائل الجانبية والأوراق والمحتوى الجاف للأوراق، وكذلك فإن المحتوى المعدني (ن، فو، بو) قد استجاب  بالزيادة معنوياً للتسميد الأزوتي، بالإضافة إلى ذلك فقد لوحظ أن مكونات المحصول (عدد ووزن النورات لكل من للمحصول المبكر والكلي) قد ازدادت بزيادة التسميد الأزوتي حتى 90 كجم/ فدان. ولقد أشارت النتائج أيضاً أن إضافة المعدل الأزوتي 135 كجم/فدان قد أدى إلى تحسين معظم صفات الجودة (وزن وطول وقطر والمحتوى الجاف والمواد الصلبة الذائبة ونسبة البوتاسيوم في النورات)، في حين لم تكن الاختلافات بين 90و 135 كجم ن/فدان معنوية فيما يتعلق بالمحتوى الكلي من الكربوهيدرات ووزن التخت النوري.

ولقد بينت النتائج أن تلقيح قطع تقاوي الخرشوف بالسماد الحيوي هالكس2 أو ميكروبين قد أدى إلى زيادة معنوية في النمو الخضري ومحتوى الأوراق من العناصر المعدنية والمحصول المبكر الكلي (كعدد أووزن للنورات)، ولقد أدت معاملات السماد الحيوي إلى تحسين صفات الجودة للنورات. وقد وجد أن إضافة السماد الأزوتي عند مستوى 90 كجم ن / فدان مع التلقيح الحيوي الميكروبية كان أفضل المعاملات العاملية كفاءة، حيث أعطت نمو خضريا متوازنا وأعلى محصول مبكر وكلي بالإضافة لأفضل مواصفات جودة. وعلاوة على ذلك، كانت هذه المعاملة أكثر المعاملات فائدة لتغير توزيع المنحنى المحصولي بالمقارنة بالمعاملات العاملية الأخرى. وتشير الدراسة بصفة عامة أن التلقيح بالسماد الحيوي يكون أعلى كفاءة مع المستوى المعتدل من الأزوت (90 كجم ن/ فدان) مقارنة بالمستوى المرتفع منه (135 كجم ن/ فدان). 

